
EDITORIALS^

Léto budiž radostně přivítáno!

„Léto mé, léto mé, já  té vítám... “ to jsou slova 
ze staré písničky Vaška Neckáře. Pokud jsem 
to dohledala správně, pak světlo světa tato 
skladba spatřila v roce 1974, je tak jen o něco 
málo mladší, než jsem já! Tu písničku mám 
moc ráda už od dětství, kdy si ji doma pou
štěla moje o deset let starší sestra. A myslím 
si, že máloco léto vystihuje víc než ona. Ano, 
vím, astronomické léto začalo už před měsí
cem, v době začínajícího letního slunovratu, 
kdy jsme zažili nejdelší den a nejkratší noc 
tohoto roku. V tomto duchu bylo letním už 
červnové číslo časopisu Zdravotnictví a me
dicína. Ale i při tomto vědomí, že léto je už 
v plném proudu a není tak úplně aktuální ho 
vítat, si myslím, že většina lidí má léto spoje
no zejména s časem prázdnin. A tak na svém 
vítání léta trvám, protože prázdniny ještě ne
jsou ani ve své půli.

Červencové číslo mi od samého začátku 
dělá velkou radost. Jako první materiál do něj 
jsem psala velký rozhovor s MUDr. Katarí
nou Vlčkovou. Tento rozhovor se točí kolem 
Nadace rodiny Vlčkových, kterou se svým 
manželem Ondřejem Vlčkem paní doktorka 
založila. A není náhoda, že jsem si vybrala 
právě tuto nadaci. Její zakladatelé do ní vloži
li neuvěřitelných jeden a půl miliardy korun! 
Jejich skutek tak je zcela právem považován 
za jeden z největších filantropických počinů, 
které Česko ve své historii zažilo. Přesto, že 
by se mohlo předpokládat, že se paní dok
torka bude chtít bavit zejména o výši inves
tice, není tomu tak. Rozhovor je plný soucitu 
a lidství a touze pomoci tam, kde to je velmi 
potřeba, v tomto případě v oblasti paliativní 
péče o děti.

S radostí, možná i s trochou pýchy, jsem 
do čísla zařadila článek, který vzešel ze vzá
jemné spolupráce našeho časopisu a Aka
demie věd České republiky (AV ČR). Vý
zkumný tým AV ČR spolu s dalšími českými 
a zahraničními odborníky připravil nové 
protilátky, které vykazují vysokou neutrali
zační účinnost proti viru klíšťové encefaliti
dy. Tento objev je zásadní pro léčbu klíšťové 
encefalitidy. Když by byl uveden do praxe, 
znamenalo by to, že pokud si najdete přisá
té klíště, u nějž bude následně laboratorně 
zjištěno, že je pozitivní, bylo by možné vám 
podat uvedené protilátky a ty by zabránily 
rozvoji onemocnění, případně by mírnily 
projevy nemoci. Nespornou výhodou proti
látek je také jejich preventivní účinek, i toho 
by se jistě dalo v medicínské praxi využít.

Samozřejmě jsme nezapomněli přinést 
informace o konferencích. Za zmínku stojí 
XXII. konference lékárníků se zaměřením 
na farmakoterapii v pediatrii a gynekologii. 
Konference byla, mimo jiné, zaměřena i na 
řešení atopické dermatitídy u dětí. V pří
spěvku se MUDr. Lenka Tomáško z Kožní
ho oddělení Fakultní nemocnice v Ostravě 
zaměřila na základní patofyziologii atopické 
dermatitídy a aktuální možnosti a doporu
čení v léčbě s důrazem na nezastupitelnou 
roli emoliencií. Dále zmiňujeme prezentaci 
PharmDr. Dalibora Černého, Ph.D., cílenou 
na mýty a fakta o hormonálních kontracepti- 
vech. V článku samozřejmě přibližujeme více 
řešených témat.

V čísle ale najdete mnohem víc informa
cí, například si můžete přečíst, že covid do 
praxe pediatrů přinesl řadu sociopatologic-

kých jevů nebo že stomatologové očekávají 
zhoršení stavu dutiny ústní u pacientů, pro
tože pacienti zanedbávají prevenci.

Pokud jsem v úvodu editorialu zmínila 
část textu z písničky Léto mé, pak si na něj 
v závěru dovolím navázat a budu v citaci pís
ničky pokračovat: „Léto mé, léto mé, krásný 
čas... “ Tuhle část textu bych si ráda vypůjčila, 
maličko poopravila a použila. Z věty ozna
movací, jak ji napsal autor Jan Hrábek, bych 
udělala větu přací. „Léto mé, léto mé, buď 
krásný čas!“ nebo spíš, ať píšu správně česky: 
Buď krásným časem, pro nás všechny...

Krásné léto všem

odpovědná redaktorka
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